
رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین گفت: متاسفانه در بیست سال 
اخیر قبل و بعد از تحریم ها ترکیب صادراتی و بازارهای هدف ایران 
کردیم  می  صادر  قبلا  که  چیزی  ههمان  یعنی  است  نکرده  تفاوت 
را صادر  اولیه  نیز همان کالا و مواد  بعد  را صادر می کنیم و سال 

خواهیم کرد.
مجید رضا حریری رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین در گفت و 
گو با اخبار صنعت در خصوص راه اندازی نمایشگاه توانمندی های 
درست  و جای  راه  در  ها  سرمایه  اینکه  به  انتقاد  با  ایران  صادراتی 
نمایشگاه  اندازی  راه  معمول  رویه  گفت:  شود  نمی  گرفته  کار  به 
توانمندی های صادراتی در ایران متفاوت از سایر نقاط دنیاست، چرا 
که در کشورهای دیگر اصولا نمایشگاه توانمندی های صادراتی برای 
خریداران وفعالان اقتصادی و تجاری خارجی راه اندازی می شود تا 
آنها از این نمایشگاه سفارش بگیرند در حالی که در ایران نمایشگاه 
خودمان  برای  خودمان  تا  اندازیم  می  راه  صادراتی  های  توانمندی 

هورا بکشیم!
وی در این باره خاطر نشان کرد: به نظر می رسد تنها حُسن 
برگزاری این مدل نمایشگاه ها درایران این است که سود و عایدی 
به جیب برگزار کنندگان، واسطه گران  و دلالانی می رود که غرفه 
های دو نبش را اجاره می دهند. بی تردید این نمایشگاه ها نه منجر  
به افزایش نوآوری در کالای صادراتی ما می شود ونه بازار صادرات 

کشور را رونق می دهد. 
مجید رضا حریری یادآور شد: برای اینکه وارد بازارهای جهانی 
شویم و با کالاهای مورد نیاز دنیا از نزدیک آشنا شویم ما باید در 
نمایشگاه های کشورهای بازار هدف شرکت کنیم وکالایمان را آنجا 

گرفتن  برای  داخل کشور  در  دادن  نمایش  که  بدهیم، چرا  نمایش 
وام بانکی است.

نمایشگاه  وام  گرفتن  برای  داد:   توضیح  موضوع  این  در  وی 
کنند  عنوان  اینگونه  تا  کنند  می  برگزار  صادراتی  های  توانمندی 
از  وزیر  حضور  زمان  در  یا  بدهید  وام  داشتیم  غرفه  میزان  این  به 
غرفه چیزی از او طلب کنند، پس موضوع نمایشگاه توانمندی های 
هدف  بازارهای  کردن  پیدا  و  صادرات  کردن  توانمند  ما  صادراتی 

بیشتر در منطقه و فرامنطقه نیست. 
حائز  مساله  داشت:  بیان  چین  و  ایران  بازرگانی  اتاق  رئیس 
رخ  به  نباید  را  صادراتی  توانمندی  نمایشگاه  که  است  این  اهمیت 
مردم کشید، بلکه باید برای میهمان خارجی جذاب باشد مدتهاست 
نمایشگاه های صادراتی ما خالی از میهمان و بازدید کننده خارجی 

است.

بسیار  پتروشیمی  و  نفت  نمایشگاه  تحریم  از  قبل  افزود:   وی 
ما  کالاهای  برخی  برای  لذا  آمدند  می  ها  جی  خار  شد  می  شلوغ 
مشتری خارجی وجود داشت اما اینک نمایشگاه ها جنبه کارکردی 
واقعی  مطابقت  گذارند  می  آن  بر  که  عناوینی  و  اسم  با  که  ندارد 

داشته باشد.
وی در پاسخ به این سوال که به زعم برگزار کنندگان این مدل 
نمایشگاه ها دولت تلاش می کند تا با راه اندازی این نمایشگاه ها 
طرح های توسعه ای را در مقابل دید مردم بگذارد آیا این نمایشگاه 
گذاری  برای سرمایه  فضای لازم  باز شدن  زمینه ساز  تواند  ها می 
مردمی و بخش خصوصی شود، گفت: خیر چرا که در طی سه دهه 
گذشته در این موضوع آنچنان موفق نبوده ایم. اگر در امر سرمایه 
وضعیت  که  بودیم  کرده  کسب  موفقیت  داخلی  و  خارجی  گذاری 

امروز اقتصاد ایران اینگونه نبود.
اخیر  بیست سال  در  متاسفانه  یادآور شد:  رضا حریری  مجید 
قبل و بعد از تحریم ها ترکیب صادراتی و بازارهای هدف ایران تفاوت 
نکرده است یعنی ههمان چیزی که قبلا صادر می کردیم را صادر 
می کنیم و سال بعد نیز همان کالا و مواد اولیه را صادر خواهیم کرد، 
پس کاری نکردیم که تغییرات مثبتی ایجاد کند و فایده ای برای 

اقتصاد داشته باشد.
وی در این باره گفت: زمانی که دولت بگوید ده تا بازار جدید 
ایجاد کرده است آن زمان می  و  پیدا  یا ده کالای جدید صادراتی 
توان گفت وضعیت صادراتی ایران تغییر محسوس مثبتی کرده است. 
ایم  نداشته  نشان می دهد چنین دستاوردهایی  آمار گمرک  وقتی 

بقیه اش شو و سرگرمی و نمایش داخلی است.

رئیس  و  اقتصاد  وزیر  که  اسلامی گفت  رئیس مجلس شورای 
بانک مرکزی در جلسه علنی روز سه شنبه هفته جاری درباره موضوع 

افزایش قیمت ارز حضور پیدا می کنند.
مجلس  یکشنبه،  امروز،  علنی  جلسه  در  قالیباف  محمدباقر 
شورای اسلامی در پاسخ به تذکر حمید رسایی نماینده تهران درباره 
خاموشی ها و وضعیت بازار ارز گفت: مجلس پنج هفته متوالی جلسه 
علنی تشکیل داد که دو هفته آن مربوط به بررسی بودجه بود، هفته 
به  نمایندگان  نیز جلسات علنی مجلس تشکیل نشد چون  گذشته 
حوزه های انتخابیه خود رفته بودند ولی نمایندگان پیگیر موضوعات 

مهمی همچون افزایش قیمت ارز و قطعی برق بودند.
روز  در  مجلس  ارز،  قیمت  افزایش  موضوع  درباره  افزود:  وی 
بانک  رئیس  اقتصاد،  وزیر  با حضور  جاری جلسه ای  هفته  سه شنبه 

مرکزی و رئیس سازمان برنامه و بودجه تشکیل خواهد داد.
سه شنبه  روز  صبح  همچنین  کرد:  خاطرنشان  مجلس  رئیس 
کمیسیون اصل 90 جلسه ای با وزیر نیرو درباره وضعیت برق خواهد 
داشت.قالیباف درباره درخواست تعدادی از نمایندگان برای تشکیل 
جلسه غیرعلنی گفت: این موضوع بررسی می شود و در صورت نیاز 
البته  برگزار خواهد شد  روز چهارشنبه  ولو در  جلسه غیرعلنی هم 

نرخ  افزایش  درباره  غیرعلنی  40دقیقه ای  جلسه  مجلس  هم  امروز 
ارز داشت.

حمید رسایی نماینده تهران در تذکر خود گفت: طبق آیین نامه 
در صورتی که نمایندگان درخواست برگزاری جلسه غیرعلنی برای 

موضوعات اضطراری را داشته باشند باید این جلسه تشکیل شود.
ارز گفت: مجلس  افزایش قیمت  با اشاره به خاموشی ها و  وی 
صبح امروز جلسه غیرعلنی کوتاهی برای افزایش قیمت ارز تشکیل 
داد منتها کافی نبود، بحث دیگر هم قطعی برق است که باعث گلایه 

مردم شده است.

دستیار ویژه رئیس جمهور گفت: وحدت و همدلی پیروان ۲ مذهب 
در شهرستان های جنوب فارس مثال زدنی است.

حجت الاسلام والمسلمین علوی دستیار ویژه رئیس جمهور با اشاره 
وحدت شیعه و اهل سنت گفت: رهبر معظم انقلاب با انتصاب یک نیروی 
کارآمد اهل تسنن به فرماندهی نیروی دریایی ارتش، پرچم پیشتازی این 

حرکت را به دست دارند.
نشست  در  علوی  محمود  سید  والمسلمین  الاسلام  حجت 
هم اندیشی ائمه جمعه، علما، معتمدین و جوانان اهل سنت لامرد، مهر، 
خنج و پارسیان به میزبانی لامرد گفت: رهبر معظم انقلاب همواره بیان 
کرده اند که همه مسلمان ها با هر مذهبی با یکدیگر برابر و برادرند و مرز 

و بومی میان آنها وجود ندارد.
از  ایرانی  شهرام  امیر  دریادار  انتصاب  با  ایشان  داد:  ادامه  وی 
فرماندهان اهل سنت به سمت فرماندهی نیروی دریایی ارتش جمهوری 
اسلامی ایران، با صدای بلند اعلام کردند که در جمهوری اسلامی از 

نیرو های کارآمد از هر مذهب استفاده می شود؛ چنانکه امنیت آب های 
خلیج فارس و دریای عمان به یک نیروی نظامی کارآمد اهل تسنن 
سپرده شد.حجت الاسلام والمسلمین علوی گفت: این یک تابو شکنی 
است که ارزش بسیاری دارد و دیگر جایی برای سخن و اعتراض باقی 
نمی گذارد و برای رهبر معظم انقلاب » امت اسلامی« مطرح است و 
معتقدند که در جمهوری اسلامی همه اقوام و مذاهب یک بدن هستند.

رییس شورای امور اقوام، ادیان و مذاهب بیان کرد: در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی این نگاه همواره جاری بوده که همه مذاهب و اقوام و 
زن و مرد باید فرصت پیدا کنند تا در رسیدن به اهداف متعالی کشور 

کمک کنند.
وی گفت: انتخاب مسئولانی از میان افراد توانمند و شایسته اهل 
پیروان  انتصاب  و  رفت  پیش  به  قدم  یک  چهاردهم  دولت  در  سنت 
مذاهب در سمت های معاونت رییس جمهور، معاون وزیر، استاندار و 
دیگر سمت های اجرایی، نشان دهنده اعتقاد رئیس جمهور به توانمندی 

و کارایی این قشر از جامعه است.
دستیار ویژه رئیس جمهور گفت: در طول تاریخ ایران، شیعه و 
در  و  کرده اند  زندگی  یکدیگر  کنار  مسالمت  و  برادری  با  تسنن  اهل 
شهرستان های جنوب فارس وحدت و همدلی پیروان ۲ مذهب عادی 

است چنانکه پیوند ازدواج میان آنها بسیار رایج است.
حجت الاسلام والمسلمین علوی بیان کرد: وحدت همواره از سوی 
دشمنان اسلام و ایرانی اسلامی در معرض آسیب است و باید برای حفظ 

آن تلاش کرد.
از  دیگری  بخش  در  مذاهب  و  ادیان  اقوام،  امور  شورای  رییس 
سخنان خود با اشاره به کلنگ زنی مسجد اهل تسنن خنج با کمک 
دفتر رهبر معظم انقلاب، گفت: این اقدام یک نقطه عطف در این منطقه 
است و در دیداری که بنده با مسوولان دفتر مقام معظم رهبری داشتم 
نکات بسیار ارزشمندی در خصوص وحدت و انسجام بیان شد که بسیار 

امید آفرین است.

رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین در گفت و گو با »اخبار صنعت«؛

نمایشگاه توانمندی صادراتی نمایشی برای دریافت وام و امتیاز است

جلسه ویژه مجلس با همتی و فرزین برای بررسی افزایش قیمت ارز

دستیار ویژه رئیس جمهور: در مدیریت کشور از هر مذهب و قومیتی استفاده می شود

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس: 

 افزایش قیمت ها ناشی از 
افزایش نرخ ارز نیمایی است

عضو کمیسیون اقتصادي مجلس تاکید کرد؛

 ضرورت تقویت »سامانه خودنویس« 
براي کنترل بازار مسکن

سرمقاله

  مرتضی ادب

 اولویت های دولت 
در مسکن

قانون پیش فروش ساختمان، تصویب شده 
و  ابهامات  وجود  دلیل  به   ،۱۳۸9 سال  در 
تناقضات، کارآمدی لازم را نداشت و کمتر از ۵ 
درصد قراردادها به صورت رسمی ثبت می شوند. 
از سال ۱۳9۶ اصلاح این قانون در دستور کار 
جاری  سال  در  آن  مواد  برخی  و  گرفت  قرار 
در قانون »الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 

غیرمنقول« اصلاح شده است.
قانون  قانون  اصلاح  با  رسد  می  نظر  به 
پیش فروش مسکن که در سال ۸۸ تصویب 
اصلاحات  برخی  با  تواند  می  شد  عملیاتی  و 
مجددا نگارش قرارداد پیش فروش مسکن را 
به مشاوران املاک بازگرداند و زنجیره ارتباطی 
بین مشاوران املاک، سازنده ها و انبوه سازان 
را مجددا برقرار و رونق مسکن را هم به لحاظ 
تولید و هم به لحاظ خرید و فروش به بخش 

مسکن بازگرداند.
قانونی،  زیرساخت های  نبود  به دلیل 
و  ساخت  در  مشارکت  معاملات  از  بسیاری 
غیررسمی  شکل  به  ساختمان ها  پیش فروش 
نظیر  مشکلاتی  وضعیت  این  می شد.  انجام 
فروش یک واحد به چند نفر، افزایش دعاوی 
قضایی مانند الزام به اخذ سند رسمی، پایان کار 
و فروش مال غیر را به همراه داشته است.هر 
قانونی که وضع می شود باید دید که نفع مردم 
امروز دو  یا نه؟  در آن قانون دیده شده است 
مجری این اقدام که انبوه سازان و سازنده ها 
هر  که  دانیم  می  هستند  املاک  مشاوران  و 
این  هستند.  ناراضی  قانون  این  از  مجری  دو 
نارضایتی این دو مجری برای این است که ما 

نتوانستیم به مردم خدمات بدهیم.
هیچ  که  زدیم  قانونی  به  تکیه  سال   ۱۵
تاثیری در آن اهدافی که داشته است نتوانسته 
عملی کند. یعنی ابتدا به تولید مسکن منجر 
نشده است. در مرحله بعد هم مردم را صاحب 
شکستن  جالب  نکته  است.اما  نکرده  مسکن 
سکوت بعد از سال ها از سوی دولتی ها و وزارت 

راه و شهرسازی است. 
جایگاه  به  صادق  فرزانه  پیش  چندی 
مسکن در قانون اساسی و نقش دولت در تامین 
آن برای مردم اشاره کرد و خاطرنشان ساخت 
که به دلیل مشکلات فراوانی که در این حوزه 
دیده می شود، دولت هفت اولویت را مشخص 
کرده تا در نهایت بتواند این معضلات را حل و 

فصل نماید.
و  راه  وزیر  توسط   که  چیزی  اولین 
شهرسازی به آن اشاره شده، شیوه های تامین 
مالی مسکن است که قطعاً نیاز به اصلاح دارند. 
نظام  اصلاح  برای  دولت  راهکارهای  از  برخی 
تامین مالی مسکن، اصلاح و توسعه  ناکارآمد 
بازار پیش فروش، استفاده از ظرفیت های بازار 
سرمایه، استفاده از بستر بلاکچین برای تامین 
مالی مسکن، راه اندازی صندوق های پس انداز 
مالی  تامین  ابزارهای  از  استفاده  ای،  منطقه 
اصلاح  اسنادی،  اعتبار  ابزارهای  و  ای  زنجیره 
قوانین مربوطه در بازار سرمایه و غیره می باشد.
از  باید  که  شده  تاکید  این،  بر  علاوه 
و  ساختمان  صنعت  در  جدید  مالی  ابزارهای 
مسکن استفاده شود و فعالان این بخش را با 

ابزارهای مربوطه هماهنگ کرد.
بدون  که  اند  کرده  تصریح  صادق  خانم 
همت جدی و پویش همه جانبه از سوی دولت 
و دیگر نهادها، پیمودن این مسیر میسر نیست.

بحران  حل  برای  دولت  دیگر  اولویت 
در  که  است  هایی  برنامه  پیگیری  مسکن، 
خصوص ساخت مسکن استطاعت پذیر وجود 
دارد. برخی از اقداماتی که می توان در این راستا 
انجام داد، شامل کاهش سهم زمین از قیمت 

تمام شده مسکن می شود. 

رهبر انقلاب: 
جمهوری اسلامی 

نیاز به نیروی 
نیابتی ندارد

عضو هیئت مدیره اتحادیه 
بنکداران مواد غذایی:

برنج های وارداتی 
آلوده نیستند

عضو هیئت مدیره اتحادیه بنکداران 
مواد غذایی ضمن ارائه گزارشی از میزان 
واردات برنج و توزیع آن در بازار و تاکید 
بر اینکه این میزان هیچ تاثیری در ثبات 
برنج های  آلودگی  درباره  ندارد،  بازار 
وارداتی توضیح داد که این برنج ها آلوده 
زمان  مدت  اینکه  دلیل  به  اما  نیستند، 
دپو می شوند،  دولتی  انبارهای  در  زیادی 
به تاریخ انقضا نزدیک هستند و به شرایط 
به  این  بنابراین  می شوند؛  نزدیک  فساد 

معنای آلوده وارد شدن برنج ها نیست.
به  برنج  واردات  دوره ای  ممنوعیت 
برای  دولت  سیاست های  از  یکی  عنوان 
حمایت از تولید داخلی، سال هاست که ...
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»اخبار صنعت« از چالش های موجود در فرآیند اجرای قانون پیش فروش مسکن گزارش می دهد؛

پزشکیان:

 دغدغه ما 
حل مشکلات 

کشور است

بقاي صنعت 
پتروشیمي مشروط به 

نوآوري است

یعنی  توسعه  گفت:  جمهور  رئیس 
مشکلات  دیگران،  فرهنگ  به  احترام 
نمی شود.  حل  تضاد  و  کردن  دعوا  با 
بگذاریم  احترام  به دیدگاه دیگران  باید 
که  هست  مواردی  ما  جامعه ی  در  و 
احترام  باید  ولی  نشود  برتابیده  شاید 

شود. گذاشته 
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قانونی که پس از 15 سال مقبولیت می یابد!

خودروهاي وارداتي 
خاک مي خورند!

  در سال ۱۳۸۹ قانون »پیش فروش ساختمان« با هدف ممانعت ثبت غیررسمی قراردادهای پیش فروش ساختمان مصوب شد، 
لیکن به دلیل وجود ابهامات و تناقضات موجود در برخی از محورهای این قانون، تصویب آن نتوانست گره ای از مشکلات پیش فروش باز کند

www.akhbaresanat.ir

دوشنبه
۳ دی ۱40۳
2۳ دسامبر2024
2۱جمادی الثانی۱446
شماره 2504
۸ صفحه 
 5000 تومان

یادداشت
 تنش های نظامی و افت ریال 

عامل خرید طلا و دلار

های  سال  طی  که  موضوعاتی  از  یکی 
خبرساز  ایران  اقتصاد  در  همواره  گذشته 
بوده است آثاری است که نرخ ارز از تبعات 
اقتصادی گرفته است.  و پیامدهای مسائل 

سوریه  که  حالی  در  مثال  عنوان  به 
طی هفته های گذشته درگیر مسائل جا به 
جایی قدرت و نزاع های داخلی بوده است 
که  اس  آن  از  حاکی  اخبار  حال  این  با  اما 
درصد   ۵0 به  نزدیک  کشور  این  ملی  پول 
پیدا  دنبال  به  باید  حال  است  شده  تقویت 
کردن این ماجرا باشیم که چرا نرخ ارز در 
قرار  سیاسی  مسائل  تاثیر  تحت  باید  ایران 
بگیرد در حالی که ارزش پول ملی کشوری 
پاشیدن  هم  از  و  قدرت  خلاء  دچار  که 

حکومت شده افزایش داشته است.
آنچه دراین موضوع حائز اهمیت است 
های  تنش  افزایش  از  ناشی  روانی  اثرات 
بر پول  ای  سیاسی و درگیری های منطقه 

ماست.  ملی 
ارزش  رفتن  بالا  ساز  زمینه  ریال  افت 
ارزهای خارجی می شود چرا که در حاشیه 
منطقه  های  درگیری  و  سیاسی  مسائل 
کنند  می  امنیت  عدم  احساس  مردم 
به  گیرند  می  تصمیم  سرعت  به  بنابراین 
دارایی  به  را  ریال خود  که شده  نحوی  هر 
بهترین  نوسانات  برابر  در  که  کنند  تبدیل 
نرود  از دست  ارزش آن  و  بدهد  را  پوشش 
یا  مسکن  طلا،  ارز،  خرید  سراغ  به  لذا 

خودرو می روند.
در  طلا  و  ارز  خرید  تقاضای  افزایش 
اقتصاد  در  ای  منطقه  های  تنش  هنگامه 
ما  اقتصاد  که  چرا  است  عادی  امری  ایران 
به  سیاسی  مسائل  و  است  شده  سیاسی 
سرعت روی اقتصاد و افت ارزش پول ملی 

اثرگذار است.
تا هنگامی که مردم در مسائل سیاسی 
امنیت نکنند و رفتار  و منطقه ای احساس 
امنیت  این  آنها  به  دولتمردان  و  سیاسیون 
رفتارهای  از  دست  آنها  ندهد  را  خاطر 
هیجانی و حرکت به سمت خرید ارز و طلا 

دارند. برنمی 
تنش  و  سیاسی  های  تکانه  متاسفانه 
به  را  اطمینان  عدم  این  ای   منطقه  های 
وجود آورده که مردم ریال را تبدیل به طلا 

کنند. 
حتی  ایران  اقتصاد  در  بالا  تورم  نرخ 
به  را  بانکی  نظام  از  گرفتن  وام  باعث شده 
نرخ  بازدهی  بدانند چرا که وقتی  نفع خود 
و  است  ۸0 درصد در سال  به  نزدیک  دلار 
درصد   ۳0 دهیم  می  بانک  به  که  سودی 

است پس ۵0 درصد سود می کنیم. 
به عنوان مثال اگر یک میلیارد تومان 
تنها  نه  سال  پایان  در  بگیریم  وام  بانک  از 
شویم  می  بانکی  بهره  دادن  پس  به  موفق 
پس  گردد!  می  نصیبمان  نیز  سودی  بلکه 
نتیجه می گیریم وجود تورم و بازار آشفته 
مردم  شده  موجب  خیابان  کنار  ارز  نرخ 
نگران از دست رفتن امنیت و ارزش دارایی 
خرید  که  است  خاطر  این  به  باشند  خود 
و  کاذب  تقاضای  به  دادن  تن  و  طلا  و  ارز 
به حفظ پول ملی خود  را  بالا رفتن قیمت 

ترجیح می دهند.

  مسعود دانشمند
عضو اتاق بازرگانی ایران 


